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فرهنگ و هنر- در بین بازیگران 
ســینما اندک هنرمندانی هســتند که 
بی توجه بــه ماهیت این حرفه حضور 
پرقدرتشــان را بــر این هنــر تحمیل 
می کنند. ســتارگانی از این دســت که 
محتــرم و باوقــار، نجیــب و هنرمند 

درخشیده اند. 
جمشید هاشم پور یکی از آنهاست. 
بازیگری محبوب نه تنها برای یک نسل 
بلکه حتی برای جوانانی که امروز کمتر 
اقبال دیدنش روی پرده سینما را دارند. 
هاشم پور کمتر حرف میزند. مصاحبه 
هم کمتــر می کند. خیلی کم. حالا با ما 
به گفت وگو نشســته و کوتاه از نقش 
جدیــدش گفته. از دلایل کم کاری  این 
روزها. از نسل جدید بازیگران سینما. و 
حرف هایی دیگر که در ادامه می خوانید.
ستاره سینمای ایران اظهار داشت: 
از کارنامه کاری ام راضی هستم و امروز 
در جایگاهی ام که اگر نقش، مناســب 
من باشــد حتما قبول می کنم و اگر آن 
را خوب تشخیص ندهم عذرخواهی 

می کنم.
بازیگر فیلم ســینمایی عقاب ها 
)ساموئل خاکچیان ۱۳۶۳( ادامه داد: در 
پذیرفتن یک نقش ابتدا باید فیلمنامه را 
بخوانم و خودم را راضی کنم؛ عوامل و 
تهیه کننده یک پروژه اگر درست باشند 
کار خوب خواهد شد اما ضعف عوامل 
و موضوعات مالی به تبع باعث ضعف 
کار می شــود و این ضعف به بازیگران 
هم سرایت خواهد کرد و خروجی، کار 

ضعیفی خواهد بود.
جمشید هاشم پور افزود: به همین 
دلیل عمدتــا تلاش می کنم پروژه های 
خــوب و به اصطلاح  رو به بالا را قبول 

و کار کنم.
»مسخ نرگس« کار سخت و 

سنگینی بود
بازیگر فیلم سینمایی مادر )علی 
حاتمــی ۱۳۶۸( در مــورد تازه ترین 
نقش آفرینــی خود، اظهار داشــت: در 
آخرین کارم حدود سه ماه در بوشهر بر 
سر پروژه مسخ نرگس بودم؛ فیلمی به 
نویسندگی و کارگردانی حامد علیزاده 
و با تهیه کنندگی سعید شرفی کیا. تجربه 
حضــور در این کار بســیار خوب و 

دلنشین بود.
هاشم پور گفت: در مسخ نرگس 
یکی از نقش هــای اصلی را کار کردم؛ 

نقش یک ناخدا به اسم »ناخدا شیراز«.
بازیگــر فیلــم ســینمایی افعی 
)محمدرضا اعلامــی ۱۳۷۱( در مورد 
عوامل تولیــد این فیلم یادآور شــد: 
کار ارزنده و باارزشــی بود و به علاوه 
تهیه کننده، عوامل درســتی بر سر این 
پروژه بودند. در حقیقت باید گفت که 
همه نیروهایی که بر سر این کار بودند 
آدم  هایی باتجربه و کســانی بودند که 

فعالیت های سینمایی متعددی داشتند.
وی افزود: به نظرم مســخ نرگس 
کاملا توان این را دارد که در جشــنواره 
فیلم فجر امســال کاندید شود و شاید 
هم جوایزی بگیرد چرا که کار ســخت 
و سنگینی بود و قطعا این موضوع برای 
مخاطبانی که آن را ببینند قابل دریافت 
است. بر اساس آنچه در تولید این فیلم 
دیدم معتقدم مسئولانی که آن را می بینند 
و هیئــت داوران قطعا نمره خوبی به آن 

می دهند.
نســل امــروز بازیگــران 
سینمای ایران پتانسیل بسیاری 

دارند
بازیگر فیلم ســینمایی دلشدگان 
)علی حاتمی ۱۳۷۰( گفت: پیشتر سالی 

۵ یا ۶ پروژه کار می کردم اما در سالهای 
اخیر تنها یک فیلم و شاید نهایت دو کار 

را در طول سال قبول کرده ام.
هاشم پور در پاسخ به این پرسش 
که وضعیت نسل جدید بازیگران سینما 

را چگونه ارزیابــی می کند؟ بیان کرد: 
سینما هم مانند هر صنف و یا حرفه ای 
نیاز به ورود تازه نفس ها و جوانان دارد 
و خوشبختانه جوانان مستعدی نیز وارد 
این کار شــده اند که بسیار خوب و تازه 

نفس هســتند. به علاوه این که عوامل 
پیشــین از نظر ســن و سال دیگر توان 

بسیاری از نقش ها را ندارند.

بازیگــر فیلــم ســینمایی نیش 
)همایون اسعدیان ۱۳۷۳( خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه امروز نسل جدیدی 
از بازیگران را داریم که پتانسیل زیادی 
برای درخشــش در ســینمای ایران و 

جهان را دارند.
همه تولیدات شبکه نمایش 

خانگی یکدست نیست
بازیگر فیلم ســینمایی شبیخون 
)جمشــید آهنگرانی ۱۳۷۶( با اشــاره 

به فعالیت های خود در شــبکه نمایش 
خانگی، تصریح کرد: ســال گذشته در 
ســریال آقازاده حضور داشتم که نسبتا 

کار موفقی بود و پس از آن در نیســان 
آبی به ایفای نقش پرداختم. نیسان آبی 
تجربه ای خــوب و به خصوص برای 
جوانان شادی آفرین بود که برای قصه 
آن ذوق داشتند؛ کشش خوب مخاطبان 

در ســنین مختلف با سریال 
نیسان آبی را در برخوردهایی 
که مردم با من داشتم، دریافتم.

وی در پاســخ بــه این 
پرســش که شــبکه نمایش 

خانگی و جایگاه آن را در تولید و نمایش 
آثار ســینمایی چگونه می بیند؟ گفت: 
سینمای خانگی در همه دنیا فعالیت و 
مقررات خاص خودش را دارد همچنان 
که نظارت خاصی روی آن است و این 
رسانه در ایران هم متداول شده که در این 
مدت دو سال کرونا و تعطیلی سینماها 

روند رشد آن تسریع شده است.
بازیگر فیلم ســینمایی باشــگاه 
سری )جمال شــورجه ۱۳۷۷( تاکید 
کرد: نمایش خانگــی در ایران گه گاه 
کارهای خوبی تولید می کنند که باعث 

اظهار رضایت مردم بوده است.

هاشــم پور با بیــان این موضوع 
که لزوما همه تولیدات شــبکه نمایش 
خانگی یکدســت نیســت، بیان کرد: 
روند کیفی تولیدات نمایش خانگی تا 
به امروز به این شــکل بوده که گه گاه 
کارهای خوبی ارائه و متاســفانه گاهی 
هم کارهای ضعیفی ساخته شده چرا که 
برخی از تولیدکنندگان نمایش خانگی 
صرفا می خواهند کاری انجام دهند که 
درآمد مالی داشــته باشد اما در مجموع 

این فضا بد نبوده است.
تولیــد فیلم هــای اکشــن 

بودجه های بزرگی را می طلبد
بازیگر فیلم سینمایی قارچ سمی 
)رسول ملاقلی پور ۱۳۸۰( در پاسخ به 
این پرسش که چرا تولید فیلم های اکشن 
در مقایسه با دو دهه پیش متوقف شده 
اســت، گفت: دلیل این موضوع را در 
سیاست های مجموعه وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی می دانم که انگار خیلی 

موافق با کارهای اکشن نیست.
وی افــزود: در زمان جنگ 
این شکل کارها باید ساخته 
می شد اما بعد از پایان جنگ 
مردم نیاز به یک آرامشی 
دارنــد و تلاش شــده 
که بیشــتر به این جنبه 
آرامش پرداخته شود 
تولید  کارهایــی  و 
شــود کــه روحیه 
بخش باشــد، البته 
آثار ساخته  تمامی 
شده هم این گونه 

نبوده است.
بازیگــر فیلم 
قاعده  ســینمایی 

بــازی )احمدرضا معتمــدی ۱۳۸۵( 
یادآور شد: در شــرایط کنونی عوامل 
اکشــن ســاز روی دور نیستند چرا که 
این فیلم هــا نیاز به تولیدگران خاصی 
دارند؛ کارهای اکشن کارهای سنگینی 
 هســتند که بودجــه های زیــادی را 

می طلبد.
هاشــم پور ادامه داد: عوامل تولید 
در کارهای اکشــن بسیار مهم هستند 
اما ایــن عوامــل در دوران ما یا دیگر 
بازنشســته شــده اند و نیستند یا دیگر 
علاقه   ای به ساخت آن جنس از فیلم ها 
ندارند؛ ضمن این کــه همان گونه که 
بیان شــد خود وزارت فرهنگ و ارشاد 
هم ترغیب و تشــویقی بر ساخت این 

فیلم ها ندارد.
بازیگر فیلم سینمایی میم مثل مادر 
)رســول ملاقلی پور ۱۳۸۵( گفت: گه 
گاه فیلم های جنگی ســاخته می شود 
و این که تا چه حد موفق می شــوند را 

نمی دانم.
ســینمای ایــران در جهان 

درخشیده است
بازیگــر فیلم ســینمایی هیس! 
دخترها فریاد نمی زنند )پوران درخشنده 
۱۳۹۲( اظهار داشــت: خوشــبختانه 
سینمای امروز ایران در بازارهای جهانی 
و جشنواره های مهم دنیا همچون اسکار 
و کن شرکت می کند و جایزه می گیرد 
و این موضوع بسیار باعث خوشوقتی 
 من و همکارانم است که در این راه قدم 

گذاشته ایم.
هاشم پور تاکید کرد: امیدوارم همه 
ما )مسئولان و سایر عوامل( باهم باشیم 
و به هم کمک کنیم که سینمای جامع تر 

و کامل تری را تجربه کنیم.

جمشیدهاشمپور:

حال سازندگان سینمای 
اکشن خوب نیست

جمشید هاشم پور با بیان اینکه فیلم های اکشن کارهای سنگینی هستند که بودجه های زیادی را می طلبد، گفت: 
در شرایط کنونی عوامل تولید فیلم سینمایی اکشن نیاز به عوامل خاصی دارد.

رونــد کیفــی تولیدات نمایش خانگــی تا به امروز به این شــکل بوده که گه گاه 
کارهــای خوبــی ارائه و متاســفانه گاهی هم کارهای ضعیفی ســاخته شــده 
چــرا که برخــی از تولیدکنندگان نمایش خانگی صرفا مــی خواهند کاری انجام 
دهنــد که درآمد مالی داشــته باشــد اما در مجمــوع این فضا بد نبوده اســت.

روایت »ژان میشل فرودون« از »کن«

شهرام ناظری به زودی قطعه ای 
درباره ایران می خواند

»جشــنواره  هنر-  و  فرهنگ 
فیلــم کــن در مرکــز ســینما« نام 
کتاب جدید نوشــته »ژان میشــل 
فرودون« نویســنده، مورخ، منتقد و 
روزنامه نگار سینمایی که همزمان با 
هفتاد و پنجمیــن دوره این رویداد، 

رونمایی شد.
»فرودون« نخستین بار در سال 
۱۹۸۲ به عنوان عکاس یک روزنامه 
فرانسوی به کن آمد و سپس به منتقد 
مشهوری برای نشریات "لوموند" و 

"اسلات" تبدیل شد.
او امسال کتاب »جشنواره کن 
در مرکز ســینما« را در این رویداد 
سینمایی رونمایی کرد، اثری دو زبانه 
فرانســوی و انگلیسی که به اهمیت 
این جشــنواره به عنــوان یک ابزار 
اصلی، حیاتی و اســتراتژیک برای 
ســینما اشاره دارد و به نقش  متفاوت 
فعال، پویا و سودمندی که نهاد "کن" 
به طور کلی در بقای ســینما ایفا می 

کند، پرداخته است.
در ادامــه مصاحبــه ســایت 
جشنواره کن با »ژان میشل فرودون« 
سردبیر سابق نشریه سینمایی »کایه 

دوسینما« را می خوانید:
از ایــن پــروژه برایمان 

بگویید
ایــن پــروژه بــا همــکاری 
»AOC«، یک ســازمان رســانه 
خبری روزانه و آنلاین شــکل گرفته 

است. از سه سال پیش که این رسانه 
آغــاز به کار کرده بــه طور مرتب با 
آنها کار کرده ام و یک ماموریت ویژه 
از سوی »ســیلوین بورمو« سردبیر 
نشــریه در مورد جشنواره کن به من 
محول شــد. من مطلقاً نمی خواستم 
تنهــا در مورد دوره هفتــاد و پنجم 
جشــنواره کن بنویســم، بلکه می 
خواســتم در مورد آنچه تا به امروز 
درباره این رویداد سینمایی می دانیم 

صحبت کنم.
چرا کن برای ســینما مهم 

است؟
ایــن موفق ترین مکان در جهان 
در ایجاد تلفیقی از همه ابعاد مختلف 
سینماســت: پروژه هــای هنــری، 
داســتان هایی که باید گفت، مسائل 
مالی، فناوری، زرق و برق، افسانه ها، 

کلوپ های هــواداران، موضوعات 
بحث برانگیز برای بحث... همه اینها 
بــه یکباره به مــدت ۱۰ روز در کن 
گــرد هم می آیند و همــه چیزهایی 
کــه در مورد آنهــا صحبت می کنند 
از فیلم ها، پروژه ها، نحوه ســاخت 
آنهــا در تولید، نحــوه توزیع آنها در 
تمام اشــکال مختلف باعث می شود 

خیلی چیزها جلو برود.
وقتی جشــنواره به فیلمسازان 
کمتر شناخته شــده جایزه می دهد، 
یــک اثر فــوری و خــودکار ایجاد 
می کند اما تعــداد زیادی از اتفاقات 
نیــز در زیر ســطح رخ می دهد. کن 
بزرگ ترین جشــنواره جهان است، 
اما بر خلاف جشنواره های دیگر، به 
افرادی که فیلم می ســازند و کسانی 
که پــس از آن نقش خود را به عنوان 

فیلم ســاز، توزیع کننده،  تهیه کننده، 
منتقد، خریــدار پلتفرم ها و غیره نیز 
ایفا می کنند هم اختصاص دارد. کن 
در تمام طول ســال در جهت سینما 
کار می کنــد و همه کســانی را که به 
اعتقاد من شایســته حضور در سینما 

هستند را مشغول می کند.
چگونــه این موضوع را در 

کتاب خود نشان دادید؟
من ســعی کردم این مسائل را 
از طریــق مثال هــا و از طریق تجربه 
۴۰ ســاله خود در کن نشــان دهم. 
البتــه این کتاب یــک جنبه تاریخی 
کوچــک دارد، زیرا امســال هفتاد و 
پنجمین ســالگرد آن اســت، اما من 
فکر می کنــم که این کتــاب نتیجه 
رویدادها و مسائل مهم کن و سینمای 
سراسر جهان طی چهل سال گذشته 
اســت. کن در دهه هــای ۸۰ و ۹۰ با 
استقبال، جایزه دادن و در نظر گرفتن 
آثار زیــادی از کشــورها و معرفی 
چهره های شــاخصی از فیلمسازان 
ایرانــی، چینی، آمریــکای لاتین و 
ســپس آفریقایی،  ســینمای جهان 
را به شــکل و قالبــی که پیش از این 
وجود نداشت دستخوش تغییر کرد. 
ســینما دیگر یک سیاره سفید نبود و 
ســیاره سینما شروع به شبیه شدن به 
یک ســیاره واقعی شد و در این میان 
جشــنواره کن، نقش اصلی را در این 

تکامل ایفا کرد.

فرهنــگ و هنــر- شــهرام 
ناظــری قطعــه جدیــدی را بــه 
 نــام »وطــن، مــادر من« منتشــر 

می کند.
شهرام ناظری خواننده آواز سنتی 
ایــران، به زودی قطعه جدید »وطن، 
مادر من« را با شــعر و آهنگســازی 
منتشــر  فریدی هفت خوانی  آرمین 

خواهد کرد.
خبر انتشار این قطعه در حساب 

رســمی ناظری منتشر شده است و 
دیگر عوامل همراه در ساخت این اثر 
پژمان حدادی و توحید وحید معرفی 
شده اند. ناظری چند روز مانده به آغاز 
سال جدید، آلبوم موسیقی »خنیاگر« 
را منتشــر کرد کــه در آن به خوانش 
اشعار محلی خراسانی با نوای دوتار 
پرداخته بود. نوع و سبک قطعات این 
آلبوم، همچون ســایر آثار او عرفانی 

و مقامی بود. 

 

فرهنگ و هنر- آلبوم موســیقی 
»ســپردمت به جاده ها« به آهنگسازی 
مســعود پیروی و خوانندگی ســالار 
عقیلی از سوی انتشارات جوان منتشر 

می شود.
مسعود پیروی آهنگساز اثر درباره 
روند شکل گیری این آلبوم گفت: این 
مجموعه به غیر از یک قطعه به صورت 
ملودی مســتقل خلق شده و بر روی 
ملودی ها، شــعرها سروده شده اند. در 
واقع هویت مستقل ملودی بارزترین 
ویژگی این اثر است؛ چرا که ملودی ها 
درگیــر کلام نبودنــد و آزادانه خلق 

شدند.
وی ادامــه داد: بهترین حالتی که 
یک قطعه با کلام خلق می شود تعامل 

آهنگســاز با شاعر است که در مراوده 
با هم ملودی و شــعر می توانند به یک 
تعامل دوجانبه برســند؛ نه ملودی به 
طور مطلق روی شــعر حاکم باشد نه 
شعر به صورت مطلق بر موسیقی حاکم 
باشد. این آهنگساز با اشاره به تفاوت 
ساختاری و کیفیت آثار ملودی محور 
و شعر محور با یکدیگر بیان کرد: من 
تفکیکی بین موسیقی ها قائل نیستم اما 
از آنجا کــه امروزه دایره واژگان تغییر 
کــرده و اشــعارمان دارای کلمات و 
لغات جدیدی شدند شاید اگر ملودی 
بر اساس شــعر خلق شود بار معنایی 
کمتری برای آهنگساز داشته باشند تا 
زمانی که ملودی مستقل نوشته و سپس 

بر رویش شعر سروده  می شود.

 وی با اشــاره به روند ضبط این 
آلبوم ادامه داد: ضبط بخش ارکســتر و 
سازهای این اثر سه سال پیش و ضبط 
صدای آقای عقیلی تقریبا یک سال و 
نیم گذشته صورت گرفته و با توجه به 
مســائل و مشکلات کنونی، انتشار آن 
به تعویق افتاد تا به امروز که در مرحله 

انتشار اثر هستیم.
این آهنگســاز با بیان اینکه آلبوم 
»سپردمت به جاده ها« دراماتیک است، 
بیان کرد: این اثر در عین عاشقانه بودن، 
درام اســت که فضای خیلی شــاد و 
روشــنی ندارد. درواقــع این اثر یک 
جریان و یک روایت زندگی اســت و 
تا حدی سعی کردم لحظه هایی از روز 
و ماه و سال هر کدام از ما در آن تداعی 

شــود. پیروی درباره ی حضور سالار 
عقیلی در این آلبوم گفت: آشنایی من 
با سالار عقیلی به زمان ارکستر ملی به 
رهبری استاد فخرالدینی برمی گردد. 
طی گفت وگویی که با ایشــان داشتیم 
کارها را پســندیدند و این همکاری 

شکل گرفت.
این مدرس دانشــگاه با اشاره به 
ترکیب سازی این اثر اظهار کرد: ملودی 
کاملا هویــت ایرانی دارد و ترکیب و 
سازبندی آن شبیه »ورد موزیک« است. 
اما بــه دلیل دغدغه های اجرا و ارتباط 
بیشــتر با نسل جوان از ارکستر بزرگ 
اجتناب کردیم هرچند که چهار قطعه 
این اثر برای ارکستر بزرگ تنظیم شده 
بود و حتی تعدادی از آنها نیز با ارکستر 

بزرگ ضبط شــده بــود اما با توجه به 
موارد گفته شده، ترکیب متفاوت تری 
را در نظر گرفتیم و کارها با کمی تفاوت 
در هارمونی و ارکستراسیون با همراهی 
بهنام ابوالقاسم تنظیم دوباره شدند و تا 
حدی شکل مدرن تری به خود گرفتند.
پیروی در خاتمه خاطرنشان کرد: 
آلبوم موســیقی »سپردمت به جاده ها« 
هم قابلیت اجرای صحنه ای با ارکستر 
بزرگ و هم ارکســتر مجلسی را دارد. 
درواقع ملودی ها به گونه ای هستند که 
هم می توان عینا بر اساس ترکیب سازی 
آلبوم اجرا شوند و هم در قالب ارکستر. 
آلبوم موســیقی »سپردمت به جاده ها« 
شــامل قطعاتی چون آفتاب می شود 
با شــعری از فروغ فرحــزاد، آغوش 
با شــعری از اکبر آزاد، حسرت پرواز 
با شــعری از سایه، اشــک پروانه ها و 

سپردمت به جاده ها با شعری از احسان 
افشــاری، بی تو ماندم با شــعری از 
علیرضا کلیایی، رفتی ولی کجا با شعری 
از اطهری کرمانی و شــیدا با شعری از 
اســماعیل امینی است که نوازندگانی 
چون میثم مروستی و پدرام فریوسفی: 
ویولن و ویولا، آتنا اشتیاقی: ویولنسل، 
رضــا فرهادی:کنترباس، ســایوری 
شــفیعی: کلارینت، بهنام ابوالقاسم: 
پیانو و آکاردئون،بهتاش ابوالقاســم و 
رضا فرهادی: درامز، میثم مروســتی: 
شورانگیز،علیرضا دریایی: کمانچه و 
فریدون بهرامی: سازهای الکترونیک 
بــه اجرا پرداخته اند. ضبط و میکس و 
مســتر این آلبوم در استودیو کرگدن 
صورت گرفته و از ســوی انتشارات 
جوان در دســترس عموم قرار خواهد 

گرفت.

انتشار آلبوم جدید »سپردمت به جاده ها« با صدای سالار عقیلی
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